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”  Alt dette er  
positive signaler,  
og nå gjelder det  
å se handling fra  
dagens og fram
tidens politikere. ”
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Det europeiska signal-
systemet ErTMS är en 
förutsättning för hög-
hastighetståg. läs om  
utbyggnaden i Norge, 
men också om järnvägens 
första decennier i Finland. 
NJT berättar också om 
DSB Västs svårigheter och 
porträtterar regionstogs 
adminstrerande direktör 
Jens arne Jensen.

solla-Britannialla, Ranskalla ja Saksalla se on, 
mutta Sveitsissä ja Pohjoismaissa sitä ei ole.  
Kuitenkin Pohjoismaissa olisi tyyliä jos se olisi.
Mitä ajattelen? Suurnopeusjunaa.
On ymmärrettävää, ettei Sveitsi ole kiin-

nostunut suurnopeusjunista. Maa on pieni, sil-
lä on hyvin toimiva joukkoliikennejärjestelmä ja 
se sijaitsee keskellä Alppeja. Lisäksi suurnopeusju-
nat rikkoisivat hyvin toimivan kansallisen joukko-
liikenneverkoston.

Pohjoismaissa asia on toisin. Pitkät etäisyydet ja 
rautateillä yhä enemmän tavaraliikennettä, jonka 
on oltava yhteistyössä lisääntyvän henkilöliiken-
teen kanssa. Rautatietä voidaan verrata ennemmin 
sorateihin, joilla on ohituspaikkoja, kuin moder-
neihin moottoriteihin. Myös tekniset järjestelmät 
ovat monta kertaa ohittaneet parasta ennen -päivä-
määrän. Me kuitenkin korjaamme ja teemme par-
haan kykymme mukaan vision puuttuessa ja val-
lanpitäjien haluttomuuden vallitessa.

Toista oli 1800-luvun keskivaiheilla. Silloin  
olivat miehekkäät, urheat ja pelottomat miehet 
eduskunnassa ja silloin tehtiin kaukonäköisiä pää-
töksiä rakentaa kansallisia rautatieverkkoja. Kesti 
tosin aika monta vuotta ennen kuin kokonaisuus 
oli valmis, mutta visio oli olemassa ja päämäärä, 

joka toteutettiin. Sen jälkeen ei ole tapahtunut  
kovinkaan paljon. Niin, muutama «ratapätkä» 
on rakennettu, mutta ei tämän päivän tarpeen 
tyydyttämiseksi ja vielä vähemmän huomisen.

Rautateiden rakentamishankkeet ovat mer-
kinneet suunnattoman paljon Pohjoismaiden  
kehityksen kannalta ja tulevat merkitsemään  
paljon myös tulevaisuudessa. Jos haluamme laajen-
taa liikkumisaluetta ja päästä pidemmälle samassa 
ajassa, ovat raideliikenne ja suurnopeusjunat aino-
at käytettävissä olevat vaihtoehdot. Autoliikenne 
on saavuttanut kattonsa, sillä tuskin me saamme 
nähdä nopeusrajoitusten korotuksia maanteil-
lä. Pikemmin on niin, että autoliikenne vähentää 
tänä päivänä liikkumista, kun tuhlaamme aikam-
me lukemattomissa autojonoissa. Sen takia ainakin 
minä olen vähän hämmentynyt, kun viranomaiset 
haluavat vapauttaa raidekapasiteettia pakottamal-
la miljoonia työmatkalaisia teille sen sijaan että he 
voisivat matkustaa nopeilla lähijunilla.

Tästä ei olisi huomautettavaa jos kapasiteettivaje 
olisi akuutti, mutta nyt puhutaan tilanteesta  
vuonna 2050! Ehkä on korkea aika ruveta  
rakentamaan jo nyt?

torbritannien har det. Frankrike har det. 
Tyskland har det. Men i Schweiz och i Nor-
den finns det inte. Ändå är det i de nordiska 

länderna som det faktiskt är en finess att ha det.
Vad jag tänker på? Höghastighetståg.
Att Schweiz inte är intresserade av höghastig-

hetståg går att förstå. Landet är litet, har ett myck-
et väl fungerande kollektivtrafiksystem och är 
beläget mitt i Alperna. Dessutom skulle höghastig-
hetståg helt slå sönder det nationella nätverk som 
kollektivtrafiken utgör. 

Men i de nordiska länderna är det annorlun-
da. Långa avstånd och allt mer godstrafik som ska 
samsas med en ökande persontrafik på järnvägar 
som mer kan liknas vid en grusväg med mötesplat-
ser än en modern motorväg. Och tekniska system 
som många gånger passerat bäst-före-datum. Men 
vi lappar och lagar efter bästa förmåga i brist på 
 vision och vilja från de som har makten.

Annat var det i mitten av 1800-talet. Med 
mandom, mod och morske män i riksdag, storting 
och folketing fattades framsynta beslut att byg-
ga nationella järnvägsnät. Det tog visserligen rätt 
många år innan det hela var klart, men det fanns 
en  vision och målsättning som fullföljdes. Sedan 
dess har det inte hänt särskilt mycket. Jo, en och 
annan spårstump har tillkommit, men knappast 
för att tillfredställa dagens behov, än mindre mor-
gondagens.

Järnvägsutbyggnaderna har betytt oerhört 
mycket för de nordiska ländernas utveckling och 
kommer med all säkert att betyda mycket även i 
framtiden. Vill vi åstadkomma en regionförstoring 
där människor kan färdas längre på samma tid, är 
den spårburna trafiken och höghastighetståg de 
enda alternativen som står till buds. 

Bil trafiken har nått taket, för vi kommer 
knappast att få se några höjningar av hastighets-
gränserna på väg. Snarare är det väl så att biltrafi-
ken i dag leder till regionförminskning när vi för-
slösar vår ungdom i otaliga bilköer. Därför blir 
åtminstone jag lite förbryllad när ansvariga myn-
digheter vill frigöra spårkapacitet genom att tvinga 
ut miljontals pendlare på vägarna i stället för att 

de ska kunna resa 
med snabba regio-
naltåg.

Det är inte an-
märkningsvärt om 
kapacitetsbristen 
vore akut, men man 
pratar om ett läge år 
2050! Då är det väl 
dags att börja bygga 
redan nu?

I

S

Annons 1/2
Atkins

Annons 1/2
Cactus




